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 نمایندگان در صورت تخلف 
به دادگاه معرفی می شوند

فساد؛ تبصره مصونیت نمایندگان
آرمان ملی - یاسمین طالقانی:  احتمال تخلف از 
سوی نمایندگان مجلس هم مانند برخی دیگر از افراد 
وجود دارد و نمی توان منکر آن شد. اما آیا برخورد با 
نمایندگان متخلف مانند دیگران است؟ این موضوع 
روزگذشته محل بحث مجلس بود. ماجرا از زمانی آغاز شد 
که علیرضا پاک فطرت، نماینده شیراز در جریان بررسی 
طرح حمایت مالی از افشاگران فساد گفت: »به کارگیری 
اقوام و خویشاوندان در پست ها نوعی فساد است که در 
این طرح گنجانده نشده است برخی از صندلی ها مانند 
صندلی مجلس شورای اسلامی چون به کسی پاسخگو 
نیستند، بعضا وزرا یا مدیران استانی را وادار می کنند که 
شخص خاصی را در یک پست بگنجانند و این شخص 
چون صلاحیت ندارد بیت المال را حرام می کند، این هم 
نوعی فساد است. بنده تقاضا دارم این طرح به کمیسیون 
بازگردد و به صورت جامع تر تکمیل شده و به صحن مجلس 
بیاید. هیچ مجلسی غیر از این مجلس چنین طرح هایی را 
بررسی نخواهد کرد.« پس از آن محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر پاک فطرت بیان 
کرد: این طرح حمایت از گزارشگران فساد است و طرح 
مبارزه با فساد نیست. بحث مبارزه با فساد چندین قانون 
دارد و این طرح به دنبال تکمیل این زنجیره است. براساس 
اصل ۸ قانون اساسی بحث مردمی کردن همه امور حائز 
اهمیت است و این طرح سعی دارد مردم را در مبارزه با 
فساد همراه کرده و فرصتی را برای داوطلبان گزارشگر 
فساد فراهم کند که هم امنیت قضائی داشته باشد و هم 
به عنوان منبعی برای ارائه گزارش در خصوص فساد عمل 
کند. این طرح مبارزه با فساد را تکمیل می کند. رئیس 
مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: »اما مثالی که 
شما زدید در بحث نمایندگان مجلس باید بگویم که حتما 
نظارت بر نمایندگان مجلس وجود دارد و هیات رسیدگی 
به رفتار نمایندگان اگر نماینده ای خطا کند ورود کرده و 
اگر خارج از مسئولیت نمایندگی باشد برخورد لازم صورت 
می گیرد. هیچ نماینده ای مصونیت ندارد و در صورت تخلف 
به دادگاه معرفی می شود این طوری نیست که در مجلس 
شورای اسلامی همه آزاد باشند و هر کاری که خواستند 
انجام دهند، البته منظور شما این نبود و بنده خواستم 

تصحیح کنم.«
         نمایندگانی که دادگاهی شدند

باید در نظر داشت در اسفند سال 91 به فساد بزرگ 
بانکی رسیدگی می شد و طی آن اعلام شد که نام 3 
نماینده مجلس در میان متهمان قرار دارد. در آن مقطع 
قاضی افتخاری گفت: پرونده سه نماینده مجلس هشتم 
که در ماجرای فساد هزار میلیاردی برای آنها کیفرخواست 
صادر شده بود، برای محاکمه به دادگاه کیفری استان 
تهران فرستاده شده است. وی افزود: این پرونده به شعبه 
76 دادگاه کیفری استان تهران ارجاع شده و در حال 
رسیدگی است. فارغ از بحث فساد بارها پرونده هایی 
برای نمایندگان مجلس تشکیل شد و آنها به دادگاه 
رفتتند مانند محمود صادقی که مرداد 9۸ خبر احضارش 
به دادگاه منتشر شد. صادقی که در آن مقطع نماینده 
مجلس بود در توئیتی مدعی شد که اتهامات او عبارت 
است از: » نشر اکاذیب به قصد تشویش اذهان عمومی در 
مورد بورسیه ها، خودکشی دانشجوی دانشگاه کاشان،  
بازداشت شدگان اعتراضات 96، اعمال نفوذ در پرونده 
سعید طوسی، حساب های قوه قضائیه، توهین به رئیس 
قوه قضائیه و بازپرس صادرکننده قرار جلب شبانه، تمرد 
در برابر مأموران، افترا به سازمان زندان ها.« از طرفی 
اردیبهشت سال 99 بود که اسماعیلی، سخنگوی وقت 
قوه قضائیه خبر از حبس تعزیزی دو نماینده زنجان در 
مجلس )فریدون احمدی و محمد عزیزی نمایندگان 
استان زنجان در مجلس دهم( به جرم معاونت در اخلال 
در نظام توزیع خودرو آن هم به مدت 61 ماه داد. در 
همین راستا اوایل خرداد همان سال بود که رسانه ها، 
خبر دستگیری این دو نماینده مجلس را منتشر و اعلام 
کردند این دو نماینده مجلس برای گذراندن محکومیت 
خود روانه زندان شده اند. حتی اواسط سال گذشته بود 
که »تسنیم« این موضوع را از دفتر سخنگوی قوه قضائیه 
پیگیری کرد و متوجه شد این دو نماینده همچنان در 
حال گذراندن حبس خود هستند. اما اتهامات فریدون 
احمدی و محمد عزیزی چه بود؟ مشارکت در اخلال 
کلان در نظام پولی و ارزی از طریق ثبت سفارشات صوری 
و حواله جات و امورات صرافی بدون مجوز، اخلال در نظام 
توزیعی نیازمندی های عمومی کشور از طریق پیش خرید 
بیش از 6 هزار و 700 دستگاه خودرو از شرکت سایپا، 
مشارکت در عملیات پولشویی سازمان یافته به میزان 32 
هزار میلیارد ریال، اتهامات متهمان این پرونده بود. اتهام 
این دو فرد اخلال در نظام توزیعی خودرو بود که به صدور 

حکم 61  ماه حبس برای آنها منجر شد.
         تخفیـــف در مجازات معرفی کنندگان 

سرشاخه های فساد
با تصویب نمایندگان مجلس شورای اسلامی افرادی که 
با ثبت گزارش خود موجبات کشف جرائم و یا دستگیری 
سرشبکه ها و سایر متهمان فساد را فراهم کنند، بنا به 
تشخیص مقام قضائی، در مجازات آنان تخفیف مناسب 
داده می شود. نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
جریان جلسه علنی دیروز مجلس، طرح حمایت مالی 
از افشاگران فساد را بررسی کرده و با پیشنهاد علی اصغر 
عنابستانی در ماده 11 این طرح موافقت کردند. براساس 
این پیشنهاد اصلاحی در ماده 11، اشخاصی که بر اساس 
قوانین و مقررات موظف به گزارش یا تعقیب رفتارهای 
موضوع ماده  2 این قانون هستند نمی توانند از پاداش 
بهره مند شوند. تبصره- نهاد پذیرنده گزارش و مقام 
قضائی رسیدگی کننده موظف هستند منشأ مستندات 
گزارش را احراز کنند و چنانچه احراز شود گزارشگر 
مدارک و اطلاعات موضوع گزارش را از اشخاص موضوع 
این ماده دریافت کرده است، پاداش به وی تعلق نخواهد 
گرفت. همچنین نمایندگان مجلس شورای اسلامی ماده 

13 این طرح را نیز به تصویب رساندند.

گـــــزارش

نگـــــره

آرمان ملی- حمید شجاعی: روزهای پایانی سال گذشته بود 
که انتشار خبری در محافل رسانه ای موجب بهت و حیرت بسیاری 
شد و بازتاب  و واکنش  های زیادی را به همراه داشت. خبر احیای 
روابط ایران و عربستان سعودی پس از 7 سال قطع روابط دیپلماتیک 
آنقدر مهم بود که سایر خبرها در حوزه های مختلف را تحت الشعاع 
قرار دهد. چه اینکه به تبع این اتفاق گام هایی نیز برای احیای روابط 
تهران با امارات، بحرین و حتی چند قدم آن طرف تر مصر  نیز برداشته 
شد. هر چند هنوز بعد از گذشت قریب به یکماه از توافق تهران و 
ریاض پرسش اصلی اینجاست که چرا پس از یکسال تلاش و 5 دور 
مذاکره در بغداد میان هیأت مذاکره کننده ایرانی و سعودی طرفین 
در پکن و با وساطت چین به توافق رسیدند؟ برای پاسخ به این پرسش 
باید نگاهی به روابط و مناسبات هر دو کشور با چینی ها داشته باشیم. 
جایی که ایران توافقی 25 ساله و سعودی ها نیز قراردادی ۸0 میلیون 
دلاری با چین دارند. همین مساله نیز باعث می شود که چینی ها 
برای بهره بردن  بیشتر از روابط با هر دوطرف به سمت میانجیگری 
برای احیای روابط تهران و ریاض گام بردارند. اما به واقع اگر با نگاهی 
موشکافانه به موضوع بنگریم در خواهیم یافت که سران حاکم بر پکن 
منافع ثانویه ای نیز در این قصه دارند که شاید از منفعت اولیه آنها 
برایشان از اهمیت بالاتری برخوردار باشد. استدلال موردنظر در این 
مساله را نیز می توان در پیگیری چینی ها در خصوص تسریع در احیا 
و عادی سازی روابط تهران و ریاض دانست. چنانکه شاید خود ایران 
و عربستان بخواهند با یک شیب ملایم به احیای روابط بپردازند؛ اما 
به نظر می رسد که چینی ها به تسریع در این موضوع علاقه بیشتری 
دارند. چرا که گویا صرف دیدار علی شمخانی، دبیر شورای عالی 
امنیت ملی کشورمان با مساعد بن محمد العیبان، همتای سعوی 
وی برای چینی ها کافی نبوده و مقامات دیگر نیز قرار است در پکن 
با یکدیگر دیدار کنند. مساله اصلی اینجاست که چینی ها به موازات 
آنکه آمریکایی ها  برنامه ای  برای خروج از خاورمیانه  دارند؛ درصددند 
تا حوزه نفوذ خود در منطقه را گسترش داده و برای خود جای پا 

محکم کنند تا به عنوان یک قدرت فرامنطقه ای بتوانند بیشترین 
تاثیرگذاری را در خاور میانه داشته باشند. به همین جهت نیز از در 
تعامل و میانجیگری وارد شده اند و درصدد احیای روابط منقطع 
برخی کشورهای منطقه با یکدیگر هستند. حال باید دید که احیای 
روابط تهران و ریاض چه میزان به چینی ها برای رسیدن به اهداف 
خود کمک خواهد کرد و برنامه چینی ها برای حضور و تاثیر در 

منطقه چه خواهد بود.
     دیدار در پکن

به نظر می رسید که مساله احیای روابط تهران و ریاض آن هم 
پس از 7 سال قطع روابط صرفا به دیدار مقامات ارشد شورای عالی 
امنیت ملی کشورها خلاصه نشود و همینطور نیز شد. چنانکه طی 
روزهای گذشته حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان 
با فیصل بن فرحان، وزیر خارجه سعودی به صورت تلفنی گفت و گو و 
مذاکراتی داشته و اکنون خبر می رسد که طرفین قرار است حضورا 
نیز یکدیگر را ملاقات کنند.  در این خصوص یک رسانه سعودی نیز 
اعلام کرد که وزیران خارجه ایران و عربستان روز پنجشنبه در پکن 
دیدار می کنند. »الشرق الاوسط« به نقل از منابع مطلع اعلام کرد که 
فیصل بن فرحان و حسین امیرعبداللهیان، وزرای خارجه عربستان و 
ایران روز پنجشنبه در پکن باهم دیدار خواهند کرد. این منابع اعلام 
کردند که وزیران خارجه ایرانی و سعودی پیش از این سه بار باهم 
گفت وگوی تلفنی داشتند و دیدار آینده در راستای اجرایی کردن 
بندهای توافق اخیر و انجام مقدمات تبادل سفراست. منابع »الشرق 
الاوسط« می گویند که انتخاب پکن به عنوان مکانی برای دیدار 
دوجانبه وزرای خارجه دو کشور در امتداد نقش مثبت چین در 

رسیدن به توافق و تسهیل روند تماس ها میان دوطرف است.
      چین جایگزین آمریکا در منطقه

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در ارتباط با روابط تهران- ریاض؛ 
دیدار وزیرخارجه کشورمان با همتای سعودی و همچنین نقش و 
تاثیر چینی ها در این مساله اظهارداشت: غافلگیرکننده نیست که 

چینی ها در طول یکی دو دهه گذشته وابستگی خیلی بالاتری در 
منطقه و خلیج فارس پیدا کردند. ضمن اینکه این  منطقه از جهان 
یعنی خلیج فارس، آسیای مرکزی و غرب آسیا نیز به جهت ارتباطاتی 
برای پروژه های بزرگ چین از جمله کمربند راه بسیار کلیدی و مهم 
است و همین منافع رو به گسترش چینی ها خصوصادر دو دهه اخیر 
بود که باعث شده چین اشتیاق بیشتری برای نقش آفرینی های 
سیاسی و اقتصادی در جهان پیدا کند و طبیعتا به موضوعاتی 
مثل جنگ و صلح نیز علاقه بیشتری نشان دهد. دیاکو حسینی به 
»آرمان ملی« گفت: چشم اندازی که برای آینده نیز وجود دارد حاکی 
از این است که چینی ها در یکی دو دهه آینده شاید نزدیک به حدود 
شصت درصد از انرژی وارداتی خود را از طریق خلیج فارس تامین 
خواهند کرد و در غیاب اراده  توانایی سابق آمریکا برای مدیریت 
امنیتی این منطقه از جهان طبیعی است که چینی ها علاقه بیشتری 
پیدا کردند که جای خالی آمریکا را پر کنند. من فکر می کنم تلاش 
آنها برای عادی سازی روابط ایران و عربستان نیز که می تواند تاثیرات 
عمیقی بر ثبات در منطقه داشته باشد به همین علاقه و اشتیاق 
چین مربوط می شود و احتمالا چیزی فراتر از یک میانجیگری ساده 
است. وی تصریح کرد: به نظر می رسد نوعی ضمانت از سوی چین 
برای این رابطه وجود دارد. ظاهرا چینی ها قرار است ضامن تعهداتی 
باشند که ایران و عربستان برای کاهش تنش و رسیدن به نقطه ثبات 
استراتژیک طی می کنند. هر چند که  هنوز اخباری نیامده و تایید 
نشده؛ اما به نظر می رسد شدت نقش آفرینی که چین ایفا می کند 
باید با نوعی تلاش برای گارانتی این توافق برای طرفین همراه باشد. 
این کارشناس مسائل بین الملل تاکید کرد: چینی ها مهارت و تجربه 
بالایی در میانجی گری ندارند و از این جهت یک بازیگر تازه وارد 
محسوب می شوند و باید ببینیم که در عمل چقدر موفق خواهند شد 
که منافع متضاد و متعارض کشورها و مناطق دور را به هم نزدیک 
کنند و چقدر می توانند هرگونه تلاشی برای عادی سازی این رابطه 

را ضمانت کنند. 

 پایداری ها برای قالیباف مثل لاریجانی برنامه دارند

»حجاب« اسم رمز حذف رئیس مجلس
      فلاحی، نماینده همدان: مجلس شورای اسلامی مورد سوال قرار گرفته و در رسانه ها گفته می شود که مجلس جلوی قانون حجاب و عفاف را گرفته است

  قالیباف: مجلس کجا جلوی قانون مربوط به عفاف و حجاب را گرفته است؟ این حرف از اساس کذب است

جبهه  شفیعی:  مطهره   - ملی  آرمان 
پایداری تلاش زیادی برای حذف قالیباف دارد 
و در موضوعات مختلف سعی دارد او را مقصر 
نشان دهد تا شاید از آرای او در انتخابات مجلس 
بعدی بکاهد و یا سرنوشتی مشابه لاریجانی 
برای او کلید بخورد. رقابت پایداری ها با قالیباف 
مشهود است و نمی توان منکر آن شد. چند 
صباحی است اعضای جبهه پایداری تلاش 
می کنند قالیباف را مخالف برخورد با بدحجابی 
نشان دهند، مانند دیروز که احمدحسین 
فلاحی، نماینده همدان و عضو جبهه پایداری در 
تذکری گفت: مقام معظم رهبری نظر صریح شان 
را در مورد بحث عفاف و حجاب مطرح کردند که 
این اتمام حجتی برای سران قوا شد و باید کار 
جدی و عاجل صورت گیرد. وی اضافه کرد: 
رهبری مجددا بحث فضای مجازی را گفتند؛ 
مجلس شورای اسلامی در این باره مورد سوال 
قرار گرفته و علاوه بر این در رسانه ها گفته 
می شود که مجلس شورای اسلامی جلوی 
قانون حجاب و عفاف را گرفته است. این نماینده 
مجلس شورای اسلامی بیان کرد: قانون فضای 
مجازی مطالبه چند ساله رهبری است چرا در 
دستور کار قرار نمی گیرد؟ این مطالبه جامعه 

انقلابی هم است. 
      پاسخ قالیباف به عضو جبهه پایداری

محمدباقر قالیباف در جلسه علنی مجلس 
شورای اسلامی در پاسخ به تذکر احمدحسین 
فلاحی، نماینده همدان در مورد اینکه در 
رسانه ها بیان شده که مجلس شورای اسلامی 
جلوی قانون حجاب و عفاف را گرفته است، 
بیان داشت: مجلس کجا جلوی قانون مربوط 

به عفاف و حجاب را گرفته است؟ این حرف از 
اساس کذب است. وی ادامه داد: امروز مجلس 
شورای اسلامی اعلام آمادگی کرده است، از 
قبل هم گزارش کمیسیون فرهنگی درباره 
عملکرد دستگاه ها در اجرای قانون عفاف و 
حجاب در حوزه ایجابی و سلبی در مجلس 
قرائت شد، حداقل 32 دستگاه کوتاهی کرده 
بودند در همان زمان اعلام آمادگی شد که ما 
آماده ایم هر نوع پیشنهاد خلأ قانونی را رفع 
کنیم. این پیشنهاد چه از ناحیه دولت و چه 
از ناحیه قوه قضائیه باشد آن را خارج از نوبت 
مورد رسیدگی قرار می دهیم. وی اضافه کرد: 
روزگذشته در مجلس شورای اسلامی به طور 
روشن درباره بحث حجاب حرف هایم را بیان 
کردم و جای ابهام نیست. رئیس مجلس شورای 
اسلامی افزود: خودم شخصا مصوبات شوراهای 
بالادستی همچون شورای عالی انقلاب فرهنگی و 
امنیت ملی و امنیت کشور را به رئیس کمیسیون 
فرهنگی دادم تا مطالعه کند؛ اینکه برخی عزیزان 
در تریبون ها طور دیگری بیان می کنند کذب 
است آنها حتی از رئیس مجلس صحبت هایی را 
می گویند که آن هم کذب است. وی اضافه کرد: 
فرمایش آقا روشن است دیروز هم در نطق در 
مجلس شورای اسلامی صحبت هایم را در مورد 
حجاب بیان کردم و اینها را در اتاق بسته نگفتم. 

      تلاش برای متهم سازی قالیباف 
چالش حجاب میان جبهه پایداری با قالیباف 
به روزگذشته محدود نبود. چند روز قبل نامه ای 
از مرتضی آقاتهرانی منتشر شد که او تاکید کرده 
بود رئیس مجلس جلوی طرح عفاف و حجاب 
کمیسیون فرهنگی را گرفت و اجازه نداد در 

صحن مطرح شود. همان روز کاظم صدیقی 
هم در سخنانی همسو با آقاتهرانی گفته بود که 
مجلس، »جلوی طرح عفاف و حجاب را گرفته 
است. شما مردم باید وکلای خود در مجلس 
را بازخواست کنید.« 14 فروردین مرتضی 
آقاتهرانی در نامه ای پیگیری قانون عفاف و 
حجاب در مجلس شورای اسلامی را مورد بررسی 
قرار داد که در بخشی از آن آمده است: »تا قبل 
از عید، روزی بر ما در مجلس نگذشت مگر اینکه 
با نمایندگان مجلس در امر حجاب بحث و 
گفت وگو داشته ایم در نتیجه، یک هفته به عید 
مانده بود که گزارش کمیسیون فرهنگی در 
صحن علنی مجلس، در 15 دقیقه قرائت شد. 
به صراحت در تریبون مجلس گزارش قرائت 
شد و دیدگاه مجلس شفاف بیان شد. ناگفته 
نماند که طبق قانون کمیسیون می توانست 
پس از گزارش طرحی داشته باشد که آن را نیز 
به دنباله این گزارش ارائه دهد، ولی چه کنم، که 
رئیس مجلس با طرح آن در صحن علنی موافقت 
نکرد. ولی رئیس مجلس به بنده قول داده اند 
که اگر دولت و یا قوه قضائیه لایحه ای بدهد، 
هفتاد ساعته کارش را تمام می کنند تا ببینیم و 
ببینید، ان شاءا...« بیژن نوباوه، عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس هم در جلسه ای که این گزارش 
قرائت شده بود، از طرحی با 7 ماده درباره عفاف 
و حجاب سخن گفته بود که در عین حال تاکید 
داشت که »نمی دانم چرا قرائت نشد.« آقاتهرانی 
همچنین طرح مذکور را »کامل، جامع، عملیاتی 
و به روز« توصیف کرده بود که »حدود 400 نفر 
ساعت وقت برده اگر بیشتر نه، کمتر نه.« با توجه 
به گفته های آقاتهرانی به نظر می رسد قالیباف 

جلوی قرائت این طرح را گرفته بود. 
           مخالفت قالیباف با طرح پایداری

نارضایتی دیگر پایداری ها از قالیباف به 
اظهارات رئیس مجلس در دی ماه بازمی گردد که 
گفته بود: »به چه حقی می گویند به بدحجاب ها 
نباید خدمات عمومی داد یا مثلا نباید به مترو 
سوار شوند؟ مهم ترین هدف دشمن در 1401 این 
است که دوقطبی ایجاد کند.« طرح محروم کردن 
زنان بدحجاب از خدمات اجتماعی مورد تاکید 
اعضای جبهه پایداری است مانند زهره لاجوردی، 
نماینده مجلس و عضو جبهه پایداری که گفته 
بود: »اگر در قوانین ما در موضوع حجاب، نواقصي 
وجود دارد، باید این نواقص برطرف شود. از 
طرفي باید یک سري محرومیت هاي اجتماعي 
براي کساني که مخالفت با قانون دارند، در نظر 
بگیرند، مثل خیلي از کشورهاي دیگر، زیرا 
موضوع جدیدي نیست و شاید تنها این تنبیه، 
به سمتي برود که این محرومیت اجتماعي رقم 
بخورد و برخورد قضائي نباشد، یعني به جاي 
اینکه جرم باشد، تخلفي منظور شود که براي 
آن، محرومیت اجتماعي لحاظ شود« پس از آن 
هم اعضای جبهه پایداری طرحی برای مبارزه 
با بدحجابی ارائه دادند که در آن محرومیت از 
خدمات اجتماعی لحاظ شده است. یک چهره 
نزدیک به این جبهه  از طرحی رونمایی کرده 
است که به موجب آن افرادی که حجاب را 
رعایت نکنند باید منتظر جریمه مالی بین 500 
هزارتومان تا 3 میلیارد تومان باشند. بنا به گفته 
حجت الاسلام والمسلمین حسین جلالی ابطال 
گواهینامه و ابطال پاسپورت نیز در این طرح 

لحاظ شده است. 
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 دولت به سختی 

 می تواند حقوق ها
 را پرداخت کند 

نماینده تبریز با اشاره به تاخیر در پرداخت حقوق فرهنگیان 
در روزهای پایانی سال، اظهارداشت:  در بحث حقوق فرهنگیان 
دولتی ها در کلیت قضیه تقصیر دارند چراکه باید تدبیر می کردند 
تا اینطور نشود که معلم شب عید حقوق دریافت نکرده باشد. 
اما اینکه چگونه باید این را مدیریت می کردند، بودجه یکسال 
قبل مصوب شده بود این را طی یکسال باید بررسی و اجرایی 
می کردند تا اینکه کار به شب عید نرسد.  مسعود پزشکیان در 
خصوص وعده ساخت و تامین مسکن از سوی آقای رئیسی و 
اینکه این وعده چگونه محقق خواهد شد، ادامه داد: این سوال را 
باید از آقای رئیس جمهور بپرسید. وی تصریح کرد: الان بیشتر 
پول ها دارد می رود برای حقوق پرسنلی که ما در مجلس تعیین 

کردیم و دولت به سختی می تواند حقوق ها را پرداخت کند.

    
تصمیم رئیس جمهور 

درباره وزیر آموزش و 
پرورش قابل تقدیر است

به نظر می رسید که پس از انتقادات بسیار در خصوص 
تاخیر در پرداخت حقوق فرهنگیان دولت به راه حلی 
همچون استعفای مسئولان امر بیفتد. چنانکه شاهد بودیم 
یوسف نوری، وزیر آموزش و پرورش پس از گذشت دو هفته 
استعفای خود را تقدیم رئیس جمهور کرد. در این راستا یک 
تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: رفتار رئیس جمهور در زمینه 
استعفای وزیر آموزش و پرورش بسیار خوب و قابل تقدیر 
است. عباس سلیمی نمین اظهارکرد: بالاخره برخی اعضای 
کابینه توانایی بیشتری دارند و برخی ضعف هایشان بیشتر 
است، بنابراین در مورد آنهایی که ضعف بیشتری دارند باید 
قبل از اینکه مشکلاتی ایجاد کنند، تدبیری اندیشیده شود تا 

هزینه هایی که آنها ایجاد می کنند، کاهش یابد. 

پس از نامگذاری شعار سال به نام سال »مهار تورم« 
از سوی مقام معظم رهبری برخی تحلیلگران اقتصادی 
معتقد بودند که این شعار باید در بودجه سال 1402 نیز 
دیده شود و از ابتدا با این شعار بازنگری صورت گیرد 
تا عملیاتی شود.  در این خصوص محمدرضا میرتاج 
الدینی کمیسیون تلفیق بودجه درباره راهکارهای 
عملیاتی شدن بودجه در سالجاری گفت:  عملیاتی 
شدن بودجه به عواملی همچون مساله محوربودن آن 
بستگی دارد و اینکه منابع و مصارف به درستی تعریف 
شود؛ اگر منابع بودجه قابل وصول نباشد هزینه های 
تعریف شده برای آن هم محقق نشده و مشکلاتی 

به وجود می آورد. 

راهکار 
عملیاتی بودن 

بودجه

سرمایه اجتماعی، 
حلقه اتصال »حجاب« و 
»مهارتورم و رشد تولید«

مرور سیاست های حجاب در بیست 
سال گذشته، نشان می دهد، همواره 
مراکز پژوهشی- حاکمیتی از جمله مرکز 
پژوهش های مجلس و مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاست جمهوری،بر اولویت 
به  نسبت  »ایجابی«  سیاست های 
سیاست های »سلبی« تاکید می کردند. 
از سال 13۸4 که شورای عالی انقلاب 
عمومی  فرهنگ  شورای  و  فرهنگی 
کشور به  ریاست رئیس جمهور، وزارت 
ارشاد را به همراه بیست وپنج دستگاه 
دیگر فرهنگی از جمله سازمان تبلیغات 
اسلامی، حوزه های علمیه، صداوسیما 
حجاب  سیاست های  مجری   ،. . و.
و عفاف معرفی کردند و سیاستگذار 
فرهنگی، همواره »دولت« را مسئول 
هدایت مجریان قرار داده است. از 
سال 13۸4 به دلیل کم کاری دست کم 
نقش  فرهنگی،  دستگاه  بیست وپنج 
پلیس به عنوان ابزار اجرایی سیاست های 
»سلبی«، پررنگ تر و »گشت ارشاد« 
به نماد سیاست های »سلبی« تبدیل 
شد. کم کاری دستگاه های فرهنگی در 
اقناع جامعه برای رعایت الزام حجاب، 
سیاست های »سلبی« را بیش از پیش 
در دستور کار مسئولان فرهنگی قرار داد 
. فقدان هوشمندی در  برخی مسئولان 
فرهنگی، متاثر از عدم خلاقیت برای 
اصلاح سیاست های »ایجابی و اقناعی« 
مساله ای »فرهنگی« را در بستر و زمینه 
اعتراضات معیشتی و اقتصادی سال 
1401 به مساله ای »امنیتی« تبدیل 
قبل  چرا  اینجاست  سوال  اما  کرد. 
از فوت مهسا امینی نسبت به کاربرد 
گشت ارشاد و رفتار بد برخی ماموران 
اعتراض نشد و از گفت وگوهای فعلی 
برای تشکر از حجاب افراد با حجاب 
که اکنون ویدئوهای آن در فرودگاه ها و 
ورودی مراکز سیاحتی منتشر می شود، 

خبری نبود؟ 
     لزوم ارتقای سرمایه اجتماعی

برون سپاری امر به معروف و نهی 
ازمنکر، آن هم صرفا در حوزه حجاب 
و پوشش، موضوعی است که بعد از 
مرگ مهسا امینی و افزایش تعداد افراد 
بی حجاب در کشور صورت می گیرد. 
چه آن که آمران به معروف و ناهیان 
ازمنکر، نه در زمینه چگونگی تذکر 
یا توصیه به افراد بی حجاب، آموزش 
دیده اند، نه حوزه اختیارات و عملکرد 
آن ها مشخص است، نه دارای شناسنامه 
هویتی هستند تا در مواقع ضرورت، 
هویت آن ها مشخص و در برابر اعمال 
غیرقانونی خود پاسخ گو باشند. دغدغه 
تندروی آمران به معروف و ناهیان از 
منکر از آن جا اهمیت داشت که حوادثی 
نظیر خالی کردن سطل ماست بر سر 
دو خانم بی حجاب در شاندیز مشهد و 
چاقوخوردن دو آمر به معروف، نشانه های 
آشکار از نگرانی حقوقدان ها، مسئولان 
فرهنگی و ناظران سیاسی کشور را 
درباره تندروی تندروها در امر به معروف، 
برانگیخت. دغدغه ای که در شرایط فعلی 
کشور که »مهار تورم و رشد تولید« را 
به اولویت کشور تبدیل کرده، رسیدن 
نداز اقتصادی در گام  به چنین چشم ا
نیازمند ارتقای »سرمایه اجتماعی« 
است. اجرای هر سیاست اقتصادی، 
نیازمند انسجام فرهنگی و اجتماعی در 
جامعه است. سیاست، یک کل منسجم 
است و نمی توان در فرهنگ از ابزارهای 
»سلبی« استفاده کرد و انتظار داشت 
نشود.  تضعیف  اجتماعی  سرمایه  تا 
به عبارت دیگر، جامعه، اورگانیسمی 
زنده است و نمی توان انتظار داشت 
بدون توجه به سیاست های فرهنگی 
و اجتماعی، در سیاست های اقتصادی 
با  دولت مشارکت کند و هم زمان متاثر 
از سیاست های سخت ، در ارزش های 
فرهنگی، بدون اقناع، خود را ملزم به آن 
سیاست ها تصور کند. این همان مساله ای 
است که از منظر سیاستگذاری عمومی، 
وقتی سیاست های حجاب و عفاف را 
در »وزارت کشور« تعریف و طرح ریزی 
عملیاتی می کنند، صرفا از ابزار »پلیس« 
برای کاربرد سیاست ها بهره می گیرد 
و از پیامد عدم آسیب شناسی یا ناتوانی 
در الزام دستگاه های فرهنگی، غفلت 
مسئله  شرایطی،  چنین  در  می کند. 
فرهنگی »حجاب« متاثر از کاربرد  ابزار 
سلبی قرارگرفتن لایه های مردم متدین 
در برابر افراد بی حجاب، به مساله ای 
»امنیتی« تبدیل و سیاستگذار وزارت 
کشور آن را مساله ای امنیتی، »تعریف و 
معنا« می کند. نتایج و پی آمدهای تعریف 
»امنیتی« حجاب و عفاف و حمایت 
از گروه های بی نام و نشان و آموزش 
ندیده امر به معروف و نهی از منکر، که 
»دولت« به آن ها وعده حمایت می دهد، 
به دوقطبی در جامعه دامن  می زند و 
حجاب را اولویتی مهم تر از اقتصاد نزد 

مردم بازنمایی می کند. 


